# PHY

# 国外物理名著系列 16

## (注释版)

# Introduction to Mesoscopic Physics

# (2nd Edition) 介观物理导论

# (第二版)

Y. Imry



## 国外物理名著系列 16

## Introduction to Mesoscopic Physics (2nd edition)

## 介观物理导论(第二版)

Y. Imry

科学出版社

北京

#### 图字:01-2007-2791

Y. Imry: Introduction to Mesoscopic Physices

© Oxford University Press 2002

Introduction to Mesoscopic Physics 2/e was originally published in English in 2002. This adaptation is published by arrangement with Oxford University Press and is for sale in the Mainland of the People's Republic of China only.

介观物理导论(第二版)原书英文版于 2002 年出版。本改编版获得牛津大 学出版社授权,仅限于在中华人民共和国大陆地区销售。

#### 图书在版编目(CIP)数据

介观物理导论:第2版=Introduction to Mesoscopic Physics:2nd edition: 英文/(以)迈伊(Imry,Y.)主编.一注释本.一北京:科学出版社,2008 (国外物理名著系列;16) ISBN 978-7-03-021884-1

[1.介… ][.迈… ][.量子电子学-英文 ][.TN201

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2008)第 063977 号

责任编辑:胡凯 鄢德平 王飞龙/责任印制:赵德静/封面设计:陈敬

 4 学 生 底 社 出版 北京东黄城根北街 16 号 邮政编码: 100717 http://www.sciencep.com
北倉住信达艺木印刷有限公司印刷 科学出版社发行 各地新华书店经销
2008年5月第 一 版 开本:B5(720×100)
2008年5月第一次印刷 印张:16 1/4
印数:1~3000 字数:289 000

定价:56.00元

(如有印装质量问题,我社负责调换(佳信达))

### 《国外物理名著系列》专家委员会名单

(按姓氏笔画排序)

- 于 渌 王鼎盛 刘正猷 刘寄星 向 涛
- 杨国桢 邹英华 宋菲君 张元仲 赵凯华
- 侯伯元 聂玉昕 阎守胜 裴寿庸 戴元本

### 国外物理名著系列序言

对于国内的物理学工作者和青年学生来讲,研读国外优秀的物理学著作是系 统掌握物理学知识的一个重要手段。但是,在国内并不能及时、方便地买到国外 的图书,且国外图书不菲的价格往往令国内的读者却步,因此,把国外的优秀物 理原著引进到国内,让国内的读者能够方便地以较低的价格购买是一项意义深远 的工作,将有助于国内物理学工作者和青年学生掌握国际物理学的前沿知识,进 而推动我国物理学科研和教学的发展。

为了满足国内读者对国外优秀物理学著作的需求,科学出版社启动了引进国 外优秀著作的工作,出版社的这一举措得到了国内物理学界的积极响应和支持, 很快成立了专家委员会,开展了选题的推荐和筛选工作,在出版社初选的书单基 础上确定了第一批引进的项目,这些图书几乎涉及了近代物理学的所有领域,既 有阐述学科基本理论的经典名著,也有反映某一学科专题前沿的专著。在选择图 书时,专家委员会遵循了以下原则:基础理论方面的图书强调"经典",选择了 那些经得起时间检验、对物理学的发展产生重要影响、现在还不"过时"的著作 (如:狄拉克的《量子力学原理》)。反映物理学某一领域进展的著作强调"前沿" 和"热点",根据国内物理学研究发展的实际情况,选择了能够体现相关学科最 新进展,对有关方向的科研人员和研究生有重要参考价值的图书。这些图书都是 最新版的,多数图书都是 2000 年以后出版的,还有相当一部分是 2006 年出版的 新书。因此,这套丛书具有权威性、前瞻性和应用性强的特点。由于国外出版社 的要求,科学出版社对部分图书进行了少量的翻译和注释(主要是目录标题和练 习题),但这并不会影响图书"原计原味"的感觉,可能还会方便国内读者的阅 读和理解。

"他山之石,可以攻玉",希望这套丛书的出版能够为国内物理学工作者和青 年学生的工作和学习提供参考,也希望国内更多专家参与到这一工作中来,推荐 更多的好书。

杨国

中国科学院院士 中国物理学会理事长

To CYLA

前言

Mesoscopic physics is a rather young branch of science. It started about 15 years ago and has already had several exciting and instructive achievements. It enjoys the unique combination of being able to deal with and provide answers to fundamental questions of physics while being relevant for applications in the not-too-distant future. In fact, some of the experimental possibilities in this field have been developed with an eye to reducing the sizes of electronic components. It can be hoped that cross-fertilization between physics and technology will continue and go both ways. We now already understand much more about the realm intermediate between the microscopic and macroscopic. Basic questions about how the quantum rules operate and go over into the classical macroscopic regime have been and are being answered. It is hoped that the whole regime between manmade structures and naturally occurring molecules, with their modifications, will be approached and understood soon. Impressive nanoscale techniques for that future stage are being developed.

This book is written in an attempt to make these interesting issues clear to physicists, chemists, and electronic and optical engineers and technologists. The reader should have a solid background in physics, but not necessarily be conversant with advanced formal theoretical methods. The understanding of the underlying physical ideas and the ability to make quite accurate estimates should be of help to both experimental researchers and technologists. At the same time, the study of this material should be helpful to graduate physics and chemistry students for integrating and solidifying their studies of quantum mechanics, statistical mechanics, electromagnetism, and condensed-matter physics.

The author is indebted to many colleagues for collaborations related to these subjects over the years, from which much was learned and the results obtained from which constitute much of the material covered. These colleagues include: Y. Aharonov, A. Aharony, B. L.Altshuler, N. Argaman, the late A. G. Aronov, M. Ya Azbel, D. J. Bergman, M. Büttiker, G. Deutscher, O. Entin-Wohlman, B. Gavish, Y. Gefen, L. Gunther, C. Hartzstein, I. Kander, R. Landauer, N. Lang, I. Lerner, Y. Levinson, S. Mohlecke, G. Montambaux, M. Murat, Z. Ovadyahu, J. L. Pichard, P. Pincas, S. Pinhas, E. Pytte, A. Shalgi, D. J. Scalapino, A. Schwimmer, N. S. Shiren, N. Shmueli, U. Sivan, U. Smilansky, A. Stern, A. D. Stone, M. Strongin, D. J. Thouless, A. Yacoby, and N. Zanon.

Many other colleagues contributed by instructive discussions for which the author is extremely grateful. They include: E. Abrahams, E. Akkermans, S. Alexander, E. L. Altshuler, A. Altland, V. Ambegaokar, T. Ando, Y. Avishai, Y. Bar-Joseph, A. Baratoff, C. Beenakker, E. Ben-Jacob, A. Benoit, M. Berry, the late F. Bloch, H. Bouchiat, E. Brezin, M. Brodsky, C. Bruder, J. Chalker, P. Chaudhari, C.-s. Chi, M. Cyrot, D. Divincenzo, U. Eckern, K. B. Efetov, A. L. Efros, R. Englman, W. A. B. Evans, A. Finkel'stein, A. Fowler, E. Fradkin, H. Fukuyama, N. Garcia,

#### PREFACE

L. Glazman, G. Grinstein, D. Gubser, B. I. Halperin, M. Heiblum, S. Hikami, A. Houghton, A. Kamenev, M. A. Kastner, D. E. Khmel'nitskii, S. Kirkpatrick, S. Kivelson, S. Kobayashi, W. Kohn, B. Kramer, A. Krichevsky, the late R. Kubo, J. Langer, A. I. Larkin, D.-H. Lee, P. A. Lee, A. J. Leggett, S. Levit, L. P. Levy, H. J. Lipkin, D. Loss, the late S.-k. Ma, A. MacDonald, A. MacKinnon, D. Mailly, R. S. Markiewicz, Y. Meir, P. A. Mello, U. Meirav, M. Milgrom, J. E. Mooij, B. Mühlschlegel, D. Mukamel, D. Newns, Y. Ono, D. Orgad, the late I. Pelah, J. P. Pendry, M. Pepper, D. Prober, N. Read, H. Rohrer, T. M. Rice, M. Sarachik, M. Schechter, A. Schmid, G. Schön, T. D. Schultz, Z. Schuss, M. Schwartz, S. Shapiro, B. I. Shklovskii, N. Sivan, C. M. Soukoulis, B. Z. Spivak, F. Stern, C.-c. Tsuei, D. C. Tsui, B. van Wees, D. Vollhardt, K. von Klitzing, S. von Molnar, R. Voss, S. Washburn, R. Webb, F. Wegner, H. Weidenmüller, R. Wheeler, P. Wiegman, J. Wilkins, N. Wingreen, S. Wolf, and P. Wölfle.

Special thanks are due to the author's most recent four Ph.D. students (in chronological order): Yuval Gefen, Uri Sivan, Ady Stern, and Nathan Argaman, and to Amir Yacoby. All of them quickly became colleagues and friends and contributed immensely to the work and to the physical understanding of the subject. The collaborations with the late A. G. Aronov, S.-k. Ma, and I. Pelah are especially remembered. The person whose ideas and insights have contributed the most to the author's understanding of the related physics is Rolf Landauer, who deserves special thanks and whose contribution is deeply appreciated. The responsibility for errors, omissions, and misunderstandings rests solely on the author. R. Landauer, C. Bruder, M. Heiblum, D. Orgad, U. Sivan, U. Smilansky and A. Stern are also thanked for pertinent comments on the manuscript.

Various phases of this research were done in a number of laboratories and institutes for which the author is grateful for support. These include Soreq Nuclear Research Center, Cornell University. Tufts University, Tel-Aviv University, the University of California at Santa Barbara and San Diego, Brookhaven National Laboratory, the IBM Yorktown Research Center, CEN Saclay, the University of Karlsruhe and the Humboldt Foundation, the Wissenschaftskolleg of Berlin, Ecole Normale Supérieure and, last but not least, the Weizmann Institute of Science. The following agencies are thanked for recently supporting parts of this research: BSF (U.S.–Israel Binational Science Foundation), GIF (German–Israeli Binational Science Foundation), the Israel Academy of Sciences and Science Foundation, and the Minerva Foundation. Mrs. Naomi Cohen is thanked for expert typing of the manuscript.

N. Argaman, C. Bruder, D. Cohen, R. de Piccioto, U. Gavish, Y. Gefen, S. Levit, Z. Ovadyahu, M. Schechter, B. Shapiro, A. Stern, and I. Ussishkin are thanked for pointing our misprints and errors and providing useful comments on the first printing.

#### Preface to the second edition

In this edition chapters 3, 8, and 9 and the references section were modified substantially, including a new short account of some new results in very small quantum dots and recent organic and molecular conductors. The latter systems represent examples of the evolving field of nanoscience, the small-size end of mesoscopics, which offers several exciting directions of research. Many of the errors and typos of the first edition were corrected. The author is indebted to many colleagues for communicating errors and comments.

#### PREFACE

In particular, the comments by N. Andrei, N. Argaman, H. Bouchiat, C. Bruder, S. A. Bulgadaev, N. M. Chtchelkatchev, C. Dekker, S. Levit, M. Schechter, A. Silva, A. Stern, and I. Ussishkin are gratefully acknowledged. Uri Gavish is especially thanked for his major help both on the physics of the new chapter 8, and on the references. Some of the work on the second edition was done while the author was visiting the Ecole Normale Superieure in Paris. The author is grateful to C. Dekker for providing the new figures in chapter 9.

符号表

Below are frequently used notations. In some chapters different notations are used to allow easy comparison with the literature.

Vol	Volume (e.g., for a wire, $Vol = A \times L$ where A is the cross section			
	and L the length. For a slab, $Vol = A \times d$ , where A is the area			
_	and $d$ is the thickness)			
Ţ	Temperature or transmission probability (by context)			
Ā	Vector potential of the electromagnetic field.			
n	Average density			
ĥ	Particle-density operator			
ρ	Charge-density operator (note: sometimes $\rho$ denotes the resistivity)			
Ν	$\equiv n \times Vol$			
$N(\varepsilon)$	Single-particle density of states (DOS)			
N(0)	Single-particle density of states at the Fermi energy			
$N_{\perp}$	Number of channels described precisely in chapter 5 section 2			
n(ɛ)	$\equiv N(\varepsilon)/Vol$			
n(0)	$\equiv N(0)/Vol$			
ε <sub>F</sub>	Fermi energy			
E <sub>c</sub>	$\equiv \hbar D/L^2$ (Thouless energy)			
$V_L$	$\equiv \pi E_{\rm c}$			
μ	Chemical potential			
$\Delta$	$\equiv 1/N(0)$			
$\Delta_s$	Superconducting gap			
D	Diffusion coefficient			
G	Conductance			
8	Dimensionless conductance			
$\sigma(\omega)$	Conductivity			
σ	$\equiv lim_{\omega \to 0} \operatorname{Re}(\sigma(\omega)) \text{ (d.c. conductivity)}$			
$ au_{\phi}$	Dephasing time			
$L_{\phi}$	Dephasing length			
Ι	Current			
j	Current density			
I <sub>c</sub>	Josephson critical current amplitude			
Φ	Magnetic flux			
$\Phi_0$	$\equiv hc/e$			
Φs	$\equiv hc/(2e)$			
$S_I(\omega)$	Power spectrum of I (often the index I is omitted)			
$C_I(t)$	Temporal autocorrelation function of $I$ (often the index $I$ is omitted)			

## 国外物理名著系列丛书

序号	ſ (	<b>书</b> 名	定价	发行号
1	欧尔萨格(Orszag, M.)	量子光学——降噪,囚禁离 子,量子轨道和退相干	58	O•2713
2	贝希施施特(Bchstedt,F.)	表面物理原理	58	O•2712
3	莫泽尔(Mosel,U.)	场论中的路径积分导引	45	O•2717
4	吕利埃(Rulliere,C.)	飞秒激光脉冲——原理及实验	68	() • 2715
5	克林舍恩(Klingshirn,C.F.)	半导体光学(第三版)	118	O•2709
6	比克(Brick,E.)等	物理学中的拓扑和几何	65	O•2710
7	杨(Young,M.)	光学与激光——光纤与光波 导(第五版)	79	O•2711
8	施奈德(Schneider,T.)	远程通信中的非线性光学	68	O•2714
9	足立元成(Adachi,M.)等	自组织纳米材料	56	O•2716
10	怀特(White,R.M.)	磁性量子理论(第三版)	68	O•2992
11	李(Li,S.S.)	半导体物理电子学(第二版)	98	O•2994
12	洛伊斯(Loiseau, A. )等	碳纳米管 从基础到应用	90	O•2993
13	施瓦布(Schwabl,F.)	统计力学(第二版)	96	O•2995
14	狄拉克(Dirac, P. A. M. )	量子力学原理(第四版)	58	O•3172
15	郑大培(Cheng, T. P.)	基本粒子物理学的规范理论	96	O•3173
16	迈伊(Imry,Y.)	介观物理导论(第二版)	56	O•3174

此为试读,需要完整PDF请访问: www.ertongbook.com

### 目 录

符号表 xvii

- 1. 引言及对实验系统的简要回顾 1
  - 1. 概论 1
  - 2. 关于系统以及制造方法的简要描述 4
- 2. 量子传递, Anderson 局域 9

#### 1. 基本概念 9

- 1.1 局域化观点 11
- 2. 局域区内的热激活电导 15
- 3. Thouless 图像、细金属丝中的局域化与有限温度效应 17
- 4. 局域化的标度理论及其结果 21
  - 4.1 概述 21
  - 4.2 *d*≤2的情况 23
  - 4.3 d>的情况,M-I转变 24
- 5. 弱局域化区 29

#### 3. 与环境耦合的失相,在金属内电子一电子库仑相互作用中的应用 32

- 1. 引言及失相原理的回顾 32
- 2. 电子-电子相互作用的失相 40
- 3. 不同维度下结果的回顾 45
- 4. 失相时间 vs. 电子-电子散射时间 50
- 5. 失相速率的一个有用的表达式及关于 T→0 极限的讨论 53
- 4. 平衡下的介观效应与静态性质 58
  - 1. 引言,热力学涨落效应 58
  - 2. 平衡性质中的量子干涉,持续电流 62
    - 2.1 概论,简单情况 62
    - 2.2 无序系统中的独立电子 68
    - 2.3 半经典图像 72
    - 2.4 N 恒定下系综平均持续电流的一般结果 76

- 2.5 谱关联的半经典理论,在金属环中的应用 78
- 2.6 持续电流上的相互作用效果 80
- 5. 传递性质中的量子干涉效应, Landauer 公式及应用 84
  - 1. 概论,关于有限系统中 Kubo 电导率的评论 84
  - 2. 介观系统中电导的 Landauer 型公式及其一些概括 87
    - 2.1 引言:"单通道"情况 87
    - 2.2 多通道 Landauer 公式 90
    - 2.3 磁场中的 Onsager 型关系:广义多通道电导公式 97
  - 3. Landauer 公式的应用 100
    - 3.1 量子电阻器的串联添加,1D局域化 100
    - 3.2 量子电阻器的并联添加,电导的 A-B 振荡 103
    - 3.3 关于电导涨落的普适性 112
- **6. 量子霍尔效应** 116
  - 1. 引言 116
  - 2. 一般讨论 121
  - 3. 强磁场中的局域化与 QHE 125
  - 4. 关于分数量子霍尔效应(FQHE)的简要评述 129
- **7. 介观与超导** 137
  - 1. 引言 137
  - 2. 超导金属环与细金属线 140
  - 3. 弱耦合超导体, Josephson 效应和 SNS 结 149
    - 3.1 Bloch 图像 149
    - 3.2 Josephson 结与其他弱连结 151
  - 4. 关于涡旋的简要评述 154
  - 5. Andreev 反射, SN 与 SNS 结的更多内容 155
- 8. 介观系统中的噪声 164
  - 1. 引言 164
  - 2. 来自库"辐射"的散粒噪声 166
  - 3. 低频(1/f)噪声 169
  - 4. 噪声相关器的量子理论 173
    - 4.1 引言与概论 173

- 4.2 耦合系统间的热流 175
- 4.3 与具有任意光子数的电磁场耦合的天线 176
- 4.4 量子噪声的探测 176
- 4.5 量子范围内基本噪声结果的推导 177

#### 9. 结束语 184

**附录** 191

- A Kubo 线性响应公式 191
- B Kubo-Greenwood 电导率与 Edwards-Thouless 关系式 194
- C Aharonov-Bohm 效应与 Byers-Yang 和 Bloch 定理 195
- D 扩散区内矩阵元的推导 196
- E 低温下 2D 导体中失相的更细致的处理 197
- F 态密度(DOS)异常 198
- G 谱关联的准经典理论 200
- H 四终端公式的细节 202
- I 依据透射本征值的普适关联表达的电导涨落的普适性 203
- J 弹道型"点接触"的电导 205
- 参考文献 206

索引 234

#### CONTENTS

#### List of Symbols xv

- 1 Introduction and a Brief Review of Experimental Systems 1
  - 1 Generalities 1
  - 2 A Brief Description of Systems and Fabrication Methods 4

#### 2 Quantum Transport, Anderson Localization 9

- 1 Basic Concepts 9
  - 1.1 Localization Ideas 11
- 2 Thermally Activated Conduction in the Localized Regime 15
- 3 The Thouless Picture, Localization in Thin Wires and Finite Temperature Effects 17
- 4 The Scaling Theory of Localization and its Consequences 21
  - 4.1 General 21
  - 4.2 The Case  $d \le 2$  23
  - 4.3 The Case d > 2, the M–I Transition 24
- 5 The Weakly Localized Regime 29

**3** Dephasing by Coupling with the Environment, Application to

Coulomb Electron–Electron Interactions in Metals 32

- 1 Introduction and Review of the Principles of Dephasing 32
- 2 Dephasing by the Electron-Electron Interaction 40
- 3 Review of Results in Various Dimensions 45
- 4 Dephasing Time vs. Electron-Electron Scattering Time 50
- 5 A Useful Expression for the Dephasing Rate and a Discussion of the  $T \rightarrow 0$  Limit 53
- 4 Mesoscopic Effects in Equilibrium and Static Properties 58
  - 1 Introductory Remarks, Thermodynamic Fluctuation Effects 58
  - 2 Quantum Interference in Equilibrium Properties, Persistent Currents 62
    - 2.1 Generalities, Simple Situations 62
    - 2.2 Independent Electrons in Disordered Systems 68
    - 2.3 The Semiclassical Picture 72
    - 2.4 General Results on Ensemble-averaged Persistent Currents for Constant N 76
    - 2.5 Semiclassical Theory of Spectral Correlations, Applications to Rings 78
    - 2.6 Interaction Effects on the Persistent Currents 80

#### CONTENTS

- **5** Quantum Interference Effects in Transport Properties, the Landauer Formulation and Applications 84
  - 1 Generalities, Remarks on the Kubo Conductivity for Finite Systems 84
  - 2 The Landauer-type Formulation for Conductance in a Mesoscopic System and Some of its Generalizations 87
    - 2.1 Introduction: The "Single-channel" Case 87
    - 2.2 The Multichannel Landauer Formulation 90
    - 2.3 The Onsager-type Relationship in a Magnetic Field: Generalized Multiterminal Conductance Formulas 97
  - 3 Applications of the Landauer Formulation 100
    - 3.1 Series Addition of Quantum Resistors, 1D Localization 100
    - 3.2 Parallel Addition of Quantum Resistors, A-B Oscillations of the Conductance 103
    - 3.3 On the Universality of the Conductance Fluctuations 112
- 6 The Quantum Hall Effect 116
  - I Introduction 116
  - 2 General Arguments 121
  - 3 Localization in Strong Magnetic Fields and the QHE 125
  - 4 Brief Remarks on the Fractional Quantum Hall Effect (FQHE) 129
- 7 Mesoscopics with Superconductivity 137
  - 1 Introduction 137
  - 2 Superconducting Rings and Thin Wires 140
  - 3 Weakly Coupled Superconductors, the Josephson Effect and SNS Junctions 149
    - 3.1 The Bloch Picture 149
    - 3.2 The Josephson Junction and Other Weak Links 151
  - 4 Brief Remarks on Vortices 154
  - 5 The Andreev Reflection, More on SN and SNS Junctions 155
- 8 Noise in Mesoscopic Systems 164
  - 1 Introduction 164
  - 2 Shot-Noise for "Radiation" from a Reservoir 166
  - 3 Low-Frequency (1/f) Noise 169
  - 4 Quantum Theory of Noise Correlators 173
    - 4.1 Introduction and Generalities 173
    - 4.2 Thermal Flows Between Coupled Systems 175
    - 4.3 An Antenna Coupled to an EM Field with an Arbitrary Number of Photons 176
    - 4.4 The Detection of Quantum Noise 176
    - 4.5 Derivation of the Basic Noise Results in the Quantum Domain 177
- 9 Concluding Remarks 184

#### CONTENTS

#### Appendices

- A The Kubo, Linear Response, Formulation 191
- B The Kubo-Greenwood Conductivity and the Edwards-Thouless Relationships 194
- C The Aharonov-Bohm Effect and the Byers-Yang and Bloch Theorem 195
- D Derivation of Matrix Elements in the Diffusion Regime 196
- E A more Careful Treatment of Dephasing in 2D Conductors at Low Temperatures 197
- F Anomalies in the Density of States (DOS) 198
- G Quasiclassical Theory of Spectral Correlations 200
- H Details of the Four-Terminal Formulation 202
- I Universality of the Conductance Fluctuations in Terms of the Universal Correlation of Transmission Eigenvalues 203
- J The Conductance of Ballistic "Point Contacts" 205

References 206

Index 234